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Udalak herritarrei laguntzeko 
duen Zerbitzu Psikosozial 

Hezitzaileak, urtebete martxan

 Irisgarritasun kogntiboa,  
ulertzeko errazagoa den mundu 

baten alde

Ongizatea Kultura inklusiboa

"Su ona egiteko egur ona 
behar da eta hemen hori 
daukagu" 
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A LICITACIÓN LA COMPRA DEL LOCAL 
PARA REUBICAR EL CENTRO DE DÍA Y 
ADJUDICADO EL PROYECTO DEL ASCENSOR 
PARA LA RESIDENCIA SAN JOSÉ

Actuaciones previstas:
• Servicio de un vehículo adaptado que ofrece un ser-

vicio personalizado de transporte para las personas 
residentes en San José. Es un nuevo servicio que ya 
está en marcha. 

• Instalación de un ascensor que mejorará la accesibi-
lidad de la residencia y la conexión con la comuni-
dad, conectando Santa Kutz Gaina y el paseo Ugar-
te, y que cuenta con un presupuesto municipal de 
745.000 euros. La redacción del proyecto está en fase 
de licitación.

• Adecuación integral de la UPSI (unidad piscogeriá-
trica). Se adecuarán las 14 plazas al nuevo modelo de 
cuidados, desde la base de la personalización, en ha-
bitaciones individuales y con baño propios, confor-
mando una unidad de convivencia reducida. 

• Traslado del Centro de Día al núcleo urbano. Las 20 
plazas existentes se ofrecerán en un nuevo equipa-
miento. Para ello, el Ayuntamiento ya ha sacado a 
licitación la compra del nuevo local.

• Reubicación de los apartamentos tutelados en el 
núcleo urbano. Estarán diseñados como alojamien-
tos con apoyos y cuidados para personas mayores.

• Creación de 12 nuevas plazas residenciales adapta-
das al nuevo modelo de residencias. El 75% estarán 
en habitaciones individuales, y se prevé la creación 
de un nuevo comedor y una sala de estar.

Udalak eta Gipuzkoako Foru Aldundiak uztailean sina-
tutako akordioaren baitan, 3,6 milioi euroko inbertsioa 
aurreikusten da San Jose Egoitza zaintza eredu berrira 
egokitzeko. Horretarako hainbat esku-hartze burutuko 
dira, eta horietako bat da Eguneko Zentroa herrigunera 
jaistea. Horretarako, Udalak Eguneko Zentroa kokatuko 
den lokalaren erosketa ezin du zuzenean egin. Legez 
lizitaziora ateratzera behartua dago eta horixe da egin 
duena. 470.000 euro, zergak barne, da lokalaren lizita-
zioaren oinarrizko aurrekontua. 

Halaber, San Jose Egoitzako irisgarritasuna hobetzeko, 
Udalak Santa Kutz gaina eta Ugarte pasealekua lotuko 
dituen igogailuaren exekuzio proiektuaren erredakzioa 
esleituta du jada, eta lanak hiru hilabeteko iraupena 
duenez, urte amaierarako proiektua esku artean izango 
du Udalak.
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Herria
Obrak eta azpiegiturak

El Ayuntamiento ha sacado a licitación la compra del 
local para reubicar el Centro de Día. También está ad-
judicada la redacción del proyecto de ejecución para la 
instalación de un ascensor que mejore la accesibilidad 
de la Residencia San José. El propecto tiene que estar 
redactado antes de final de año.

La Diputación Foral de Gipuzkoa financiará la compra 
del local para el Centro de Día en un 65%, así como la 
totalidad de las obras para su adecuación.

Avanzan así las actuaciones previstas para adecuar la 
Residencia San José al nuevo modelo de cuidados, tal y 
como se recoge en el convenio suscrito entre Ayunta-
miento y Diputación, por el que se comprometen a una 
inversión de 3,6 millones en cuatro fases. 
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Berriki Jose Maria Pirisi egindako omenaldian, hitza 
eman zidatenean, arrazoiaren indarra defendatu nuen 
gure arteko ezberdintasunak konpontzeko bide gisa. 
Hainbeste injustizia eragin duen eta eragiten duen in-
darraren arrazoiaren aurkako alegatua izan zen. Baina, 
badirudi, ihes egiten zidan beste arrazoi mota bat ere 
badagoela. Bakoitzarena. Bakoitzak ikusten, ulertzen, 
barneratzen eta zabaltzen duen hura. Bakoitzarena. Ña-
bardurarik gabekoa. Ahots edo ekintza arrotzek aldatu-
ko dutenaren beldurrik gabekoa. Baina, zer gertatzen 
da ondokoaren arrazoiak bakoitzarena amiltzen badu? 
Pentsatu, hausnartu, egin beharko da, ezta? Halakoetan 
esaten da, “ezin ezagueran sartu” eta ez da sartuko, gai-
nera. Ukaezina ukatzeko gai den jendea bada.  

Arrazoi bakarra bakoitzarena dela pentsatzeak altxa-
tako guztia eraitsi dezake.  Noski, bakoitzak fideltasuna 
eta babesa zor die bere ideiei, baina gizalegezkoak dira, 
halaber, elkarrizketarako eta akordioetara iristeko pres-
tutasuna eta gaitasuna. Horretarako, gure arrazoia mol-
datzeko eta ukitzeko gai izan behar dugu, gure posizioa 
indartuz edo ahulduz, ikasten, ikusten, ezagutzen, hitz 
egiten, entzuten goazen heinean. 

Arrazoitzeko gai ez direnak, oso trebeak izan ohi dira 
distortsionatzen, desitxuratzen. Hori bai, beti bakoitza-
ren komenentziaren arabera. 

Ahoz ahokoa kaltegarria izan daiteke oso, entzuten 
duenak ez badu entzundakoa egiaztatzeko ahaleginik 
egiten. 

Lehengo batean irakurri nuen ez garela ezertxo ere 
egiten ari, zenbait gaitan, San Jose Egoitza, kasu. Ez da 
egia. Baina hau ez da justifikazioetarako zutabea. Ba-
tzuetan, zuhurtziagatik, hobe da isilik egotea. Isiltasuna 
hausteko unea iristen den arte. Bai, lanean ari gara eta 
aurreratzen ari gara. Eta komunikatuko dugu. Distor-
tsiorik eta zalaparta hutsalik gabe. 

En el reciente acto de homenaje a Jose María Piris, en 
cuanto me dieron la palabra, abogué por la fuerza de la 
razón como vehículo para la resolución de nuestras di-
ferencias. Un alegato contra la razón de la fuerza, que 
tanta injusticia ha generado y está generando. Pero, por 
lo visto, hay otro tipo de razón que se me escapaba. Es 
la de uno mismo. La que uno ve, entiende, interioriza y 
la divulga. La de uno mismo. Sin matices. Sin miedos a 
que sea alterada por voces y acciones ajenas. Pero ¿qué 
ocurre si la razón del de al lado echa por tierra la de uno 
mismo? Habrá que repensar, reflexionar, ¿no? Sucede 
cuando viene a cuento eso de “no entra en razón”. Y no 
entrará en razón. Es esa especie de gente capaz de negar 
lo innegable, y de manifestarlo.

Pensar que la única razón es la de uno mismo, puede 
derribar todo lo levantado. Obviamente, uno tiene que 
ser fiel y defender sus ideas, pero también capacidad 
para dialogar y llegar a acuerdos y para ello, tenemos que 
ser capaces de moldear y matizar nuestra razón, forta-
leciendo o debilitando nuestra posición, según vayamos 
sabiendo, conociendo, hablando, escuchando más y más. 

Quienes son incapaces de razonar, suelen ser muy há-
biles en distorsionar. Eso sí, siempre desde la convenien-
cia de uno mismo. 

El boca a boca puede ser muy hiriente, si el que escucha 
no hace el esfuerzo de verificar, o al menos de contrastar, 
lo escuchado.

Leo que no estamos haciendo nada respecto a deter-
minadas cuestiones como la Residencia San José. Y no es 
cierto. Pero esta no es una columna para justificaciones. 
A veces es mejor, por prudencia, mantenerse en silencio. 
Hasta que llegue el momento de romper ese silencio. Sí, 
estamos trabajando y estamos avanzando. Y lo comuni-
caremos. Sin distorsiones y sin ruidos banales.

Azkoitiko alkateaJavier Zubizarreta

ARRAZOIAREN 
INDARRA

LA  FUERZA DE 
LA RAZÓN

Editoriala
Alkatea zuekin
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Asko hitz egiten da zaintzailearen 
sindromeaz. Zer da? 
Mendekotasun-egoeran dagoen seni-
de bat zaintzen duen pertsonak jasan 
dezakeen higadura emozional eta fi-
siko sakonari buruz hitz egiteko era-
biltzen da.

Zeintzuk dira sintomak? 
Zaintzaileak izan ditzakeen sinto-
mak hiru dimentsio nagusitan tal-
dekatzen dira. Alde batetik sintoma 
fisikoak azal daitezke: etengabeko 
nekearen sentsazioa, apetitua handi-
tzea edo gutxitzea, lo arazoak, arazo 
osteomuskularrak, digestiboak, kar-
diobaskularrak etab. 
Bestetik, sintoma psikologiko-emo-
zionalak ere ager daitezke: depresio 
eta antsietate sintomak, umore al-
daketak, autonomia edo askatasun 
galera eta kulpa eta frustrazioa sen-
timenduak, besteak beste. Horiekin 
batera, askotan oroimenerako eta 
kontzentratzeko zailtasuna ere sor 
daiteke.

Eta azkenik, harreman sozialekin 
eragina duten sintomak aurki ditza-
kegu, adibidez, gizarte-isolamendua; 

beste pertsona batzuekin jarduera 
atseginak partekatzeko gogorik edo 
denborarik ez dutelako izaten.

Nola prebenitu daiteke? 
Askotan ez da erraza izaten, baina 
garrantzitsua da, norbere sentimen-
duak ezagutzea, adieraztea eta uler-
tzea, askotan sentimendu kontra-
jarriak ere badaudelako. Laguntza 
eskatzen jakitea, zeren zaintzaile 
askok bere gain hartzen dute zaintza-
ren inguruko erantzukizun guztia, 
eta beharrezkoa izaten da zer behar 
dituzten identifikatzea, eta laguntza 
eskatzea, eta azkenik,  norbere bu-
ruari denbora pixka bat eskaintzea. 
Gustatzen zaizkion ekintzak egin, la-
gun edo familiarekin hitz egin, behar 
diren orduak lo egin, dieta orekatuae-
man, ariketa fisikoa egin, erlaxatzeko 
teknikak praktikatu, beharrezkoa 
den kasuetan, norbere medikuaren-
gana  joan eta norbere emozioak zain-
du eta gestionatzen ikastea, hain zu-
zen.

Zaintzen dugun pertsonak gainera 
gaixotasun bat izango balu, adibidez, 
alzheimerra edo bestelako demen-

tziaren bat garrantzitsua da gaixo-
tasuna ezagutzea, ez ukatzea, eta 
prozesu bakoitzean izan ditzaketen 
sintomak maneiatzen ikastea. 

Zenbateraino da garrantzitsua 
zaintzaileak bere burua zaintzen 
ikastea?

Oso garrantzitsua da. Zaintzailea 
ondo badago, zaintza hobea izango 
da eta zaintzen dugun senidea hobe-
to egongo da. Kontziente izan behar 
dugu oso nekatuta gauden momentu 
horietan nola zaintzen dugun; asko-
tan pazientzia oso erraz galtzen dugu, 
komunikazioa eteten da, ez ditugu se-
nidearen beharrak hain erraz identi-
fikatzen eta txarrena da, horrek gero 
gaizki sentiarazten gaituela.
Kasu askotan gainera, zaintza ez da 
denbora gutxirako etortzen eta mai-
te dugun senidearen zaintza iraupen 
luzeko lasterketa bat da, ez da esprint 
bat. Beraz, ez da komeni lehen metroe-
tan hondoa jotzea. Zainketa-kopurua 
ez da beti zainketa-kalitatearen ba-
liokidea eta horregatik ez dugu kulpa 
sentsaziorik izan behar guretzat den-
bora pixka bat hartzen badugu.

"LAS PERSONAS 
CUIDADORAS SON 
MUCHAS VECES 
PACIENTES OCULTOS"
Psikologian lizentziatua eta neuropsikologian eta esku-hartze psikosozialean 
espezialista da. Bere ibilbidea adineko pertsonekin egin du. Gaur egun, Ma-
tia Fundazioan lan egiten du eta familia-inguruneko zaintzaileentzako pres-
tatzaile eta Sendian programako psikologoa da. Azkoitian bizi da eta Udaleko 
Gizarte Zerbitzuek antolatuta, zaintzailearen zaintzaren inguruko hitzaldiak 
eman berri ditu Elkargunean. Udalarekin elkarlanean, herrian, zaintzaileen-
tzat laguntza-talde bat osatu nahian dabil.
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"Queremos crear un 
grupo de apoyo para las 
personas cuidadoras en 
Azkoitia"

Eta zaintzaileek hartzen dute den-
bora beraientzat?
Zaila egiten zaie, bereziki zaintzaile 
nagusiei. Eginkizun eta estres han-
diko egoeretan bizi dira, eta beraien 
burua alde batera uztea erraza da. 
Batzuek, gainera, aisia alde batera 
uzteaz gain beraien oinarrizko beha-
rrak ere alde batera uzten dituzte, 
eta isilean pasatzen dute zaintza pro-
zesua. Batzuk beraientzat denbora 
hartzen badute erruduntasun senti-
mendua izaten dute. Guzti horregatik 
askotan zaintzaileak “ezkutuko pa-
zienteak” direla esaten dugu.

Nora jo dezake laguntza eske 
zaintzaileak? Etxe ingurutik hasi 
beharko luke?

Laguntza informalaz eta laguntza 
formalaz hitz egiten dugu. 

Laguntza informala familiak eta 
lagunek ematen dutena da. Gure egu-
nerokoan ikusten dugu hainbat arra-
zoirengatik zaintzaile nagusiei kosta 
egiten zaiela laguntza hori eskatzea. 
Guztiarekin ahal dutela pentsatzen 
dute, besteak ez dituzte molestatu 
nahi, laguntza besteengandik irten 

Gizarte Ongizatea
Zerbitzuak

beharko lukeela pentsatzen dute edo 
beraien beharrak besteek identifika-
tu beharko lituzketeela. Okerrena da 
laguntza eskatzea erabakitzen de-
nean, gainkarga dagoeneko handie-
gia dela, eta ez dutela laguntza behar 
bezala eskatzen. Beraz, hori pasa ez 
dadin norberaren egoerarenn kon-
tzientzia hartu eta komunikazio es-
trategiak ikastea garrantzitsua da. 

Eta laguntza formalari dagokio-
nez?

Mendekotasun egoeran egon daite-
keen adineko senide bat izanez gero, 
lehenengo pausua udalerriko Gizarte 
Zerbitzuetara joatea da. Bertan men-
dekotasun balorazio bat egiten diete 
senideari eta ondoren, balorazioaren 
arabera, izan ditzakeen zerbitzu guz-
tien berri ematen dute. 

Geroz eta ohikoagoa izan arren, 
oraindik ere kosta egiten zaie zenbait 
herritarrei bertara gerturatu eta zer-
bitzuen berri galdetzea, baina denon 
eskubidea da eta laguntzeko daude.

Eta zaintzaileentzako zuzenean ba-
dago zerbait?

Gipuzkoako Foru Aldundiak zain-
tzaileen ongizatea bultzatzeko Zain-
tzaileentzako Oinarrizko prestakun-
tzak ditu eta baita Sendian Programa 
ere, azken hau bereziki adinekoen 
familia-zaintzaileei zuzenduta dago. 
Azken horrek bi modalitate dtiu, alde 
batetik,  banakako babes psikologi-
koa, eta bestetik, laguntza-taldeak. 

Azkoitian momentu honetan bana-
kako saioak egiten dihardugu, baina 
epe motzean talde laguntza bat sor-
tzea nahiko genuke. Talde hau ha-
mabostean behin elkartuko litzateke 
ordu eta erdiko saio batean. Bertan 
zaintzaileak eta profesional bat egon-
go lirateke. Azkoitiko kasuan, profe-
sional bezala ni egongo nintzateke 
eta nire eginkizuna taldea koordina-
tu eta zuzentzea izango da.

Taldean gai desberdinak landuko 
genituzke: zaintza prozesua eta ondo-
rioak, babes emozionala eta kudeake-
ta, zaintza eta zerbitzuen antolaketa, 
zaintzaren plangintzaren mugak, 
gatazken konponketa, komunikazio 
teknikak edota dolua landuko lirate-
ke, besteak beste. Haori dena partai-
deen beharretara egokituta eta kon-
fiantza eta errespetu giroan.

Zer egin beharko lukete herrita-
rrek Sendian programan parte 
hartzeko? 

Udalerriko Gizarte langilearen bi-
tartez egin beharko litzateke eskaera. 
Beraz, zaintzaile familiarra, zaintzen 
duen familiarrak mendekotasun gra-
duren bat aitortua badu eta bizikide-
tza edo elkarbizitza bat baldin bada-
go, gizarte zerbitzuetara gerturatu 
eta informazioa eskatzera animatuko 
nuke. Ondoren, elkarrekin harrema-
netan jarriko ginateke eta elkar eza-
gutzeko aukera izango genuke.

" En el marco del programa 
Sendian, impulsado por la 
Diputación Foral de Gipuzkoa, 
se ofrece apoyo psicológico 
individual en Azkoitia, y 
se quiere crear un grupo 
de apoyo para las personas 
cuidadoras"



"UDALAK, HERRILAB+700 EGITASMOAREN BAITAN, BI PARTE-
HARTZE PROZESU DITU MARTXAN. HERRI PLANAREN LANKETA 
ETA INGURUMEN MAHAIAREN SORRERA. ZER BALORAZIO EGITEN 
DUZUE ABIATUTAKO PROZESUEZ?"

EAJ-PNV EH BILDU

. Argi dago parte-hartze 
kultura sustatzen jarrai-
tu behar dugula, oinarri 
sendoak jarri nahi baditugu 
oraindik bidea luzea delako. 
Ezeren gainetik, gaur gaur-
koz, ikasketa prozesuak dira 
bai Udalarentzat, bai partai-
deentzat. Helburua garran-
tzitsua da. Lankidetzazko 
gobernantzari bide ematea 
da nahia, erakundeen eta 
herritarren arteko distan-
tzia murriztea, hurbiltasu-
nerako eta konfiantzarako 
aukerak eskaintzea. 

Herrilab+700 prozesuak 
eman du bere emaitza. Herri 
Plana landu da, eta horre-
tarako, Herri Kontseilua ere 
sortu da, egitura iraunkorra 
ez bada ere. Hori da, behar-
bada, hurrengo erronka, 
izaera iraunkorra eta txan-
dakakoa izango duen taldea 
osatzea. 

Prozesuak diseinatzera-
koan garrantzitsua da, gure 
ustez, elkarrizketa bilatzea 
eta sustatzea, eta ez izatea 
noranzko bakarrekoa. Ale-
gia, hutsetik hasi eta eskaera 
zerrenda bat egitera muga-
tutako prozesua. Haratago 
doa, joan behar du. Herri 
Planarekin hein batean lortu 
da hori. 

Ingurumen Mahaia, be-
rriz, hastapenetan dago, eta 
ikusteko dago zer emango 
duen eta zein izango den 
bide-orria. Ibilbide luzeko 
proiektua izatea espero 
dugu.

Herritarren parte hartze-
ra bideratutako proiektuak 
hasiera batean positiboki 
baloratzen ditugu EH Bildu-
tik, hala ere parte hartzean 
sakondu eta lan gehiago 
egiteko dagoela ere ikusten 
dugu. 

Azkoitiarrak entzun eta 
beraiekin elkarlana egitea 
ezinbestekoa da demokra-
zian sakondu eta institu-
zioen eta herritarren arteko 
zubiak eraikitzeko.

Hala ere, parte hartze 
prozesu puntualetatik hara-
tago joan beharko genukeela 
uste dugu, zerbait finko eta 
konstantea eta herritarrei 
erabakitzeko benetako ahal-
mena emango dien organoak 
sortuz.

Denborak esango digu pro-
zesu hauek ze bide ematen 
duten, benetako parte har-
tze batera eta herritarrak 
inplikatzera eramaten bagai-
tuzte EH Bildu hor egongo da 
beti ondoan elkarlanerako 
prest. Kontrakoa bada ordea 
ez gara hor egongo eta la-
nean jarraituko dugu parte 
hartzearen sustapen eta 
zabalkundean

AZKOITIA BAI

Parte hartzeak aurpegi 
ezberdin asko ditu. Honelako 
herri ekimen bateko proze-
suan murgilduta gauden une 
berean, udal gobernu batek, 
herritarrekin ezer hitz egin 
eta eztabaidatu gabe, hu-
rrengo 50 urtetan, Egoitzako 
etorkizuna baldintzatu-
ko duen erabakiak hartu 
izanak, guk ulertzen dugun  
parte hartzearekin zerikusi 
gutxi du. 

Parte hartzea eta ko-
munikazio falta leporatu 
diegunean,  hauteskundeak 
irabazi izanak, horrelako 
erabakiak hartzeko boterea 
ematen dietela, behin baino 
gehiagotan aurpegiratu 
digute. Beraz, garbi dugu, 
orain ere, datorren urteko 
hauteskundeei begira ari 
direla prozesu hauek bultza-
tzen. Azken finean, hautes-
kundeetan bukatzen dela 
beraien parte hartzea.

Ingurumena zenbait axola 
zaien ere garbi erakusten 
digute. Azken aurrekontue-
tan, asko eztabaidatu ostean, 
ibaia garbitzeko, eta bertara 
zabor gehiago erori ez dadin, 
diru kopuru batzuk adostu 
genituen (guk nahi baino 
gutxiago). Ba, azken batzor-
deetan galdetu ondoren, 
informatu gaituztenaren 
arabera, urte bukaeran, diru 
kopuru txiki horren %80-tik 
gora erabili gabe utziko 
dutela dirudi. 

Ilusioz beteta hasi ginen, 
baina hau da gaur egungo 
egoera. Egoitzako senide /
langileekin eta herriko talde 
ekologistekin tartetxo bat 
hartu besterik ez duzue, hau 
dena horrela dela ziurta-
tzeko.

PSE-EE

Oso pozik gaude lanari 
Herrilab+700 tresnatik heldu 
ahal izateagatik, beti egon 
gara parte hartzeko eta 
hausnartzeko hainbat gune 
sortzearen alde, herritarrek 
eta kolektiboek iritziak eta 
erabakiak partekatzeko eta 
eztabaidatzeko aukera izan 
dezaten. Parte-hartzea ez 
da soilik informazioa eta 
komunikazioa, herritarren 
inplikazioa baizik. Garran-
tzitsua da sentitzea lan 
honen emaitzak ez direla 
dokumentu bat onartzeko 
edo lan-mahai bat sortzeko, 
Azkoitiko herritar guztien-
tzat da.

Estamos muy contentos de 
poder abordar el trabajo desde 
la herramienta de Herrilab+700, 
siempre hemos estado a favor 
de a crear espacios diversos de 
participación y reflexión, donde 
la ciudadanía y los diferentes 
colectivos puedan compartir y 
debatir las opiniones y decisio-
nes. La participación no es sólo 
información y comunicación, es 
la implicación de la ciudadanía. 
Es importante sentir que los 
resultados de este trabajo no 
son para aprobar un documento 
o crear una mesa de trabajo, 
es para toda la ciudadanía de 
Azkoitia, y esto segura que rea-
lizaremos un trabajo entre todos 
del que estar orgullosos.
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Azaroaren 15ean izango da Herri Planaren 
aurkezpen batzarra Elkargunean.

HERRI KONTSEILUA ETA 
INGURUMEN MAHAIA, 
HERRITARREN HITZA JASOTZEKO

Lankidetzazko gobernuari bide 
eman nahian, Udalak hainbat ekimen 
ditu abian herritarrei hitza emateko, 
eta ahalik eta adostasun maila zaba-
lenak lortzeko aukerak jorratzeko.

Udalak iaz jarri zuen martxan He-
rrilab+700. 2024an Azkoitiko herriak 
700 urte beteko dituela-eta, haus-
narketa prozesu gisa eman zitzaion 
hasiera. Herri Diagnostikoa izan zen 
emaitza. Aurten diagnostikotik Herri 
Plana egitera eman da jauzi. Udal or-
dezkariek, eta langile eta teknikariek 

hartu dute parte zirriborroaren lan-
ketan, elkarte, eragile eta beste herri-
tar batzuekin batera. 

Zirriborroa borobiltzeko deitu zi-
tzaien Herri Kontseiluko kideei. Zoz-
ketaz aukeratutako 231 herritarri 
luzatu zitzaien deia, generoa, adina 
eta auzo edo distrituaren arabera. 
Azkenean, 12 laguneko taldea osatu 
da. Hiru lansaio burutu dituzte, eta 
Herri Planaren ordura arteko zirri-
borro-dokumentua kontrastatzea eta 
osatzea izan da taldearen egitekoa. 

INGURUMEN MAHAIAREN SORRERA

HERRILAB +700 • Partaidetza

LANKIDETZAZKO GOBERNANTZA

En el marco de 
Herrilab+700, un grupo 
de trabajo integrado por 
16  vecinas y vecinos que 
han sido seleccionados 
aleatoriamente, ha estado 
trabajando con el fin 
de valorar, contrastar y 
completar el borrador del 
Plan Local. 
Por otra parte, la Mesa de 
Medioambiente acaba de 
echar a andar para buscar 
soluciones y propuestas 
compartidas ante los 
inmensos retos a los que nos 
enfrentamos. 
Son dos nuevos foros que 
tienen un objetivo principal 
para el Ayuntamiento: 
escuchar al pueblo y saber 
qué quiere, para poder 
tomar las decisiones en 
consonancia. 
Se busca mejorar la 
gobernabilidad por el bien 
común.

Berriki abiatu da Ingurumen 
Mahaia sortzeko prozesua eta dato-
zen hilabeteetan mahaiaren egitura 
definitzea aurreikusten da, hala nola, 
mahaiaren erronkak, konpromisoak, 
funtzionamendua, e.a. Besteak bes-
te, parte hartzera gonbidatutako 
taldeen artean daude Urola Bizirik 
Natur Taldea, Oletan ere Ez, Urola Ak-

tiboa, Sustraiak Bizirik, Zero Zabor, 
Urola Bizirik, Zuhaitzak Bizirik, Eguz-
ki, Eskola Agenda 2030 edota Urkome. 

Ingurumen arloan, erronka latzen 
aurrean gaude eta lankidetzazko go-
bernantzari bide ematea eskatzen du 
horrek, erakundeek erabaki-gunee-
tan gizartearen jakintza txertatzea-
ren beharra dutelako aurrera egiteko.
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TRIKITIA  
ZAINETAN

Aitona eta aita ere soinujoleak di-
tuzu. Hori da zainetan trikitia era-
matea...

Aitonak ez zuen nunbait soinu de-
zenterik izango baldin bazuen ere, 
eta bere lagun batena erabiltzen zuen 
askotan. “Olan” baserrikoa. Aizpu-
rutxon sarri jotzen zuen eta hainbat 
erromeriren truke soinu bat erosiko 
ziotela agindu zioten baina ez zuen 
lortu, bi saioren faltan gerrara era-
man bait zuten. Sakabi, Epelde zaha-
rra besteak beste gerrakide izanak 
gehienek arrastoren bat ekarri zuten, 
kasu hontan begia galduta. Ondoren 

senideek ikusita nola jotzen zuen 
soinu bat oparitu zioten. Marzelino 
Larrinagak eginiko 22. soinua zen 
“Olan” baserriko hura. Ezagutzen du-
gun zaharrena da eta ondo dagoena. 
Aitak erostea lortu zuen eta orain nik 
mantentzen dut estimu bereziz.
 
Zer moduzko maisua izan da zure-
tzat Laja?

 Lajak piezak erakutsi zizkidan, 
noski, baina Lajak erakutsi zidan soi-
nua jotzen, hor dago aldea. Soinua jo-
tzen jakitea da zaila, zerbait entzun 
eta behatzak ikustea, eskola zaharra. 

“Su ona 
egiteko egur 
ona behar  

da eta  
hemen hori 
daukagu”

Josu Arrizabalaga, 
Izer 

Azkottiko I.Trikiti Egune ospatu da aurtengo irailean eta egunaren harira, Iosu 
Arrizabalaga, Izer-ekin elkartu gara trikitia hauspotu duten belaunaldiez eta 
egun, ondo bizirik eusten dioten trikitilariez hitz egiteko. Azkoitia pilotaren 
sehaska baldin bada, trikitiaren etxea da, trikitilari eta panderojoleen sukaldea.
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14 urterekin, berandu hasi nintzen. 
Aitarekin etxean aritzen nintzen bai-
na zerbait jakin zuenean, Lajak aitari 
“Ekarri zak hona, bestela ez dik gauza 
onik ikasiko-eta!” bota zion eta hala-
xe hasi nintzen. Nik orduan ez nuen 
beste afiziorik. Lehen klasean esan 
zidan “hobe huan bate jakin ez ba 
huan!” Penaz hartu nuen esaldi hura 
arro sentitu nuen gerora Elgetak be-
rari berdina esan ziola jakin nuenean.
Zer moduz joan zen Trikiti Egune? 

Oso ondo, sekulakoa izan zen. He-
rriko hainbeste trikitilari danak 
batera ikusteak poza ematen du. 
Ondorengo egunetan kalean jendea 
eskerrak ematen zebillen... Izan ere, 
ezagutu ditut bestelako garaiak. Bur-
la egiten zitzaiona trikitiari, “de case-
ros” jo izan da. Baina hemen harrobia 
zegoen. Izarrak Laja eta Landakanda 
izan dira, baina atzean soinua ondo 
jotzen zuen eta duen jende asko dago, 
eta plazaz plaza, denek lagundu dute 
Azkoitiko nortasuna zabaltzen.

Pentsa, Donostian 1970ean eginiko 
txapelketan, 12 bikotetatik 7 azkoi-
tiarrak izan ziren. Azkoitia zegoen 
orduan Donostian.

Trikitiaren garapena aipatzen 
hasita, Jacinto Rivas Elgeta zena-
renganaino joan behar dugu?

 Trikitiaren titulu handiena da El-
geta. Sasikoa zen. Koldo Izagirrek oso 
liburu poetikoa idatzi zuen. Elgeta 
konturatu zen gure soinuak notak 
falta zituela, aurretik eskuinean 21 
botoi izaten zituzten eta Elgetak bi 
botoi jarri zizkion. Bi botoi, lau nota. 
Lau nota gehiagorekin lehen ezinez-
koak ziren piezak jo ditzazkegu. Or-
dutik 23 botoi ditu trikitixak, soinu 
txikiak.

Maisu inportantea izan da hemen. 
Mantenu truke irakasle ibili zen ba-
serriz baserri eta azken urteetan Sa-
kabiri galdetu zion ea inguru hauetan 
soinua ikasi nahi ote zuenik ba ote 
zen eta Sakabik bideratuta Lajaren 
etxera joan zen. Lajak dio gurasoek 
egindako oparirik onena Elgeta etxe-
ra ekartzea izan zela. Kontatzen du 

«Aximolentio int. Optatium 
que nis repta qui velectur 
res qui tentior sunt et, qui 
doluptur ad mi, omnimus 
ducipsusam qui odias utem 
repelenda del ipsapitae 
volecae. Ectium faci dunture 
stibusdant aut estempo 
saecaborerro idigenihicab»
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nola ama astoarekin jaitsi zen behera 
Elgetaren bila. Bost duroko jornala, 
zigarro-poltsa eta bi puru kobratzen 
zituen. Bohemioa zen, baina berak 
erakusten zituen abestiak jotzen di-
tugu guk gaur.
 Bere tokian jartzea merezi duen bes-
te bat Candido Beristain da. Musika 
zekien, eskola zuen eta gerra aurretik 
hiru txapelketa irabazi zituen. Ikusi 
dugu irakasle inportantea izan dela 
eta isilean pasa dela. 1935ean, gerra 
aurretik Donostin txapelketa irabazi 
zuenean, Azkoitian omenaldia egin 
zioten. Iturri taberna aurrean atera-
tako argazkia dago, sekulako jende-
tza ikusten da bertan soinu mota as-
kotarikoak eta Marzelino Larrinaga 
bera, bere ondoan.

Oinarri sendoak jarri ziren garai 
hartan, ezta?

 Hori da. Gaur asko kea da, itxura. 
Su ona egiteko egur ona behar da eta 
hemen hori daukagu. Garai hartan 
soinujole asko zen. Martitte bailaran 
etzen etxerik trikitixa gabekorik eta 
Urrategin berdintsu. 1972an hartu 
zuen emakume batek lehendabiziko 
aldiz parte txapelketan eta hura ere 
azkoitiarra, egurrolatarra, Mailu.

Lajak eta Epeldek, esaterako, seku-
lako mugimendua ibili dute. Zenbait 
etxetan beraien koadroa dago zin-
tzilik gelan. Hori galdu da, guk ezin 
dugu hori lortu. Herriz herri ibiltzen 
garen tokietan beti esaten digute fes-
tak hasten zirela Laja zekarren kotxea 
kurban ikusten zutenean, eta txupi-
nazoa soinua ateratzen zuenean.

Eta geroko belaunaldiak, nola 
ikusten dituzu?

 Oso indartsu. Epelarrek ere eskola 
ona atera zuen. Eta herrian erreferen-
te garrantzitsuak izan ditugu Imun-
tzo, Aitor Epelde eta Zabale besteei 
ezer kendu gabe. Ez gatzaie arrima-
tu ere egiten. Haien kategoria, haien 
maila! Sekulako trikitilariak izan 
dira. Euskal Herriko azken txapel-
keta nagusia 91n izan zen eta Zabale 
anaiek irabazi zuten. Txapelketekin 

 Kritikak jaso zituen, bai, baina gaur 
egun hori da jotzen duguna. Pertso-
nei ere askotan burla egiten zaie iku-
sitakoan zu baino hobea dela. Garai 
hartako zenbait kritika ere bide ho-
rretatik zihoazela esango nuke. Zaila 
zen ulertzea eta onartzea lehen mo-
mentuan baina horrek ekarri zuen 
adibidez, Imuntzo-eta agertzea, mu-
sikatutako trikiti tradizionalarekin 
eta erabateko perfekzioarekin. Oso 
belaunaldi garrantzitsua izan da eta 
azkoitiarrak daude hor. Eta haien on-
doren, gu hasi ginen. Laja Jose Luis, 
Aizpurutxo Josu, Iñigo Galdos... He-
rriz herriko lana egin dugu guk batez 
ere. Orain, hor dago Xabier Etxaniz, 
esaterako. Abilidadea soberan eraku-
tsi du. Erreferente bat Xabi Solano eta 
Huntzarekin batera.
 Gaurko erreferenteak baita...

 Bai. Batzuk uste dute trikiti tradi-
zionala jotzen dugunok modernoaren 

soinujoleari prestigioa eman zaio, 
hemen asko baloratzen da digitazioa, 
azkar jotzea... beste koxka bat marka-
tu zuten gero Joseba Tapiak eta Kepa 
Junkerak.

Zergatik?
 82an Laja eta Epelde geratu ziren 
aurrena, eta atzetik, Tapia, Miren 
eta Junkera. Hura izan zen Lajaren 
azken txapelketa. Hemen zerbait 
berria bazetorrek, pentsatu zuen 
eta joateari utzi zion. Zeozer ikusi 
zuen han. Sekulako iraultza egin 
zuten Tapiak eta Junkerak. Edo-
zien musika instrumenturekin jo 
zitezkeen piezak soinu txikiarekin 
jotzen hasi ziren eta sekulako in-
darra sortu zen.

Trikitiaren purutasuna galtzeko 
beldurrez, kritikak ere izango 
ziren, ala?

Faccaerum dus 
es ea qui ne di 
doluptaes sequi 
volor sint.Bor res-
sit, nobitibus num 
expellor aut ius-
dandi re dollenime 
verehendae sit odi
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kontra gaudela, eta ez dut ulertzen. 
Nik tradizionala asko maite dut, balo-
rea ematen diot gu hortik gatozelako, 
baina modernoa ere bai. Egia esan, 
dena dago asmatuta. Tapiak aterata-
ko disko guztiak entzunez gero, zer 
gehiago asmatu behar duzu? Baina 
fusioak olatua ekartzen du eta ola-
tuak jendea mugitzen du. Horrek 
denak trikitia bizirik mantentzen la-
guntzen du.

Jende gazteak badu erromerirako 
joera?

 Kristoren pila hasita dago. Lajari 
askotan entzuten nion zaharra da-
goen tokira gaztea ez dela joaten, bai-
na Aristerrazun fenomeno bat eman 
zen. Hasi ziren gazte batzuk dantza 
sueltoan amorratuta egiten zutenak, 
eta haien atzetik beste batzuk... pan-
demia garaian, online egin genituen 
erromeriak eta bistaratzeak ikusita, 

konturatzen zara gazteak ari direla 
ikusten. Pandemia eta gero, Ariste-
rrazun egindako lehenengo errome-
rian jendetza izan zen. Uste dut triki-
tiak estimua hartu duela eta jendeak 
begirunez hartzen duela. Bi urteko 
geldialdiak dantza egiteko modua ere 
aldatu du. Lehen dantza lotua gehiago 
egiten zen, orain berriz gazte hauen 
eraginez suelto gehiago jotzen dugu.

Izan ere, trikitiak zerbait sortzen 
badu da poztasuna, giro ona.

 Kutsakorra da gainera. Hori da 
transmisiorako biderik onena eta 
erakartzen duena. Ni erakartzen nau 
bizpahiru urterekin ikusi nuenak. 
Oñatin goizaldeko hiruretan soinu 
hotsak esnatu ninduen, eta leihotik 
aita ikusi nuen trikitia jotzen eta se-
kulako giroa kalean. Amari galdetu 
omen nion, noiz ibiliko naiz ni horre-
la? Trikitiak hori dauka bai, poza.

«Aximolentio int. Optatium 
que nis repta qui velectur 
res qui tentior sunt et, qui 
doluptur ad mi, omnimus 
ducipsusam qui odias utem 
repelenda del ipsapitae 
volecae. Ectium faci dunture 
stibusdant aut estempo 
saecaborerro idigenihicab»

«Aximolentio int. Optatium 
que nis repta qui velectur 
res qui tentior sunt et, qui 
doluptur ad mi, omnimus 
ducipsusam qui odias utem 
repelenda del ipsapitae 
volecae. 

Faccaerum dus 
es ea qui ne 
di doluptaes 
sequi volor 
sint.

Faccaerum dus 
es ea qui ne 
di doluptaes 
sequi volor 
sint.
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EUSKARA PLANAK 
ENPRESETAN

Alberdi Mekanizatu Lanak S.L. enpresaren hitzetan, 
"orain arte, modu intuitiboan izan bada ere, urratsak 
egin ditugu euskararen normalizazio bidean. Enpresa 
oso euskalduna gara eta egunerokotasunean euskaraz 
funtzionatzen dugu, bereziki barruan, lan hizkuntzari 
dagokionez". Alabaina, enpresak onartzen du badituela 
atal batzuk non hobekuntza batzuk egitea posible den, 
batez ere kanpora begirako harremanetan edota ku-
deaketarako erabiltzen duten sistema informatikoa edo 
ERPa gaztelaniaz dutela… 

Horren aurrean, jauzia eman nahi dute, eta horre-
tarako, lehendabizi, diagnostikoa landuko dute enpre-
san "euskararekin abiapuntuko egoera eta hizkuntza-

-kudeaketan ditugun indarguneak etea hobetzekoak" 
ezagutzeko. Emaitzen arabera, hurrengo urteetarako 
euskara planaren markoa adostu eta lehenengo urteko 
ekintza plana diseinatzea aurreikusten dute. 

Azkoitiko Udalak 2013tik ematen ditu dirulaguntzak 
enpresetan euskara planak ezartzeko. Ordutik Biharko 
eta Serbitzu elkartea S.L. izan dira laguntzen onuradu-
nak. Orain, Alberdi Mekanizatu Lanak S.L. gehitu da.

Desde el 2013, el Ayuntamiento destina una línea de 
subvención para implantar planes de euskera en las 
empresas.

Urtero Udalak dirulaguntza lerroa ateratzen du euskara plana garatu nahi duten 
bertako enpresei laguntzeko. Azkoitia herri oso euskalduna izanik, lantoki 
askotan barruko harremanak euskaraz dira, baina beharbada ez kanpora 

begirako harremanak. Testuinguru horretan, Alberdi Mekanizatu Lanak S.L. da 
"euskararen erabilera eta hizkuntza kudeaketa sistematizatzeko euskara plana 

abian" jartzea erabaki duen enpresetako bat. Txalotzeko ahalegina.

Badator Euskaraldiaren hirugarren edizioa. Prest Ahobizi edo 
Belarriprest dinamikan parte hartzeko? Aurrez Euskaraldian 
parte hartu baduzu, berretsi zure parte-hartzea. Eta inoiz ez 

baduzu parte hartu, eman izena www.euskaraldia.eus atarian!

BADATOR  
EUSKARALDIA!

HITZEZ EKITEKO GARAIA
AZAROAREN 18TIK ABENDUAREN 2RA

Elkarrizketa
Enplegua
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EUSKARALDIA
HITZEZ EKITEKO GARAIA

Eman izena, parte hartu Euskaraldian.

2022ko azaroaren 18tik abenduaren 2ra

EUSKARALDIA
HITZEZ EKITEKO GARAIA

Euskaraz ulertzen duten guztiekin euskaraz egingo duzu. 
Euskaraz ulertzen ote duten ez dakizunean lehen hitza, beti, euskaraz 
izango da; euskaraz ulertzen badu, euskaraz jarraituko duzu. 
Gakoa ahal den guztietan euskaraz egitea izango da.

Ingurua prestatu: Ingurukoekin aurreikusi eta 
adostu ohitura aldaketak.

Jantzi Euskaraldia: Txapa, sare sozialetako argazkiak... 
Adierazi parte hartzen ari zarela. 

Elkarrizketa elebidunetan, euskaraz: 
Komunikazioa bermatuta dagoenetan, eutsi euskarari. 

Baztertu aurreiritziak eta eutsi erabakiari: 
Aztertu nola gainditu zure aurreiritziak. 
Ziur pentsatu baino gehiago egin dezakezula euskaraz.

Aztertu zure ohiturak eta ekin euskarari: 
Aztertu norekin eta zertarako erabiltzen duzun euskara.

euskaraldia.eus

Eutsi euskarari!: 
Ekin (lehen hitza euskaraz), adierazi (euskarari eutsiko diozula), 
egiaztatu (solaskideak ulertu dizula), esan (beste modu batean, 

solaskideak ulertzeko zailtasuna duenean).

AHOBIZI
"Euskara ulertzen duten guztiekin euskaraz egiten dut uneoro. 

Kideek euskaraz ulertzen ote duten ez dakidanean lehen hitzak, 
beti, euskaraz egiten ditut; euskaraz ulertzen badute, euskaraz 
jarraitzen dut. Batzuetan zaila izan arren, elkarrizketa elebidu-
netan ere euskarari eusten diot kideek ulertzen dutenean".

BELARRIPREST
"Nire gaitasun eta aukeren arabera erabakitzen dute euskaraz 

noiz eta norekin egin. Beti ez dut euskaraz hitz egingo ulertzen 
duten guztiekin, baina euskar dakitenek niri  uneoro euskaraz 
hitz egitea nahi dut, eta horixe eskatzen diet modu esplizituan". 

 

ENTITATEETAN: ARIGUNEA
Arigunea, euskaraz lasai aritzeko gunea da, belarriprest eta 

ahozbiziz osatua. Osaketa eta funtzionamendu ezberdinetako 
ariguneak daude. Mota guztietako entitateek har dezakete par-
te. 

AUKERATU ZURE ROLA 
ETA BATU ARIKETARA!

Elkarrizketa
Enplegua
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83 urte igaro dira Gerra Zibila amaitu 
zenetik, baina oroitzapen hutsak etxe 
eta familia askotan oraindik oilo-ipur-
dia eragiten du, mina, beldurra, su-
mina. Ahaztu ezin dena, bukatu egin 
nahi. Eguneroko lanean horren lekuko 
da Karlos Almorza. Tokian tokiko eta 
han-hemenkako artxibategietan his-
torioak lotzen eta josten saiatzen da, 
gertatu zenaren argazkia osatu xedez. 
Pena bakarra geratzen zaio. Ez dela 
beti orekatua izaten aurkitutakoa. 

Kontakizun kronologikotik harata-
go joaten zara. Nola doa lanketa?

Nago oso lan txukuna aterako dela 
Azkoitian. Dokumentazio asko dago, 
baina frankisten aldekoa bereziki. 
Normala da, frankistak euren hil-
dakoez arduratu ziren eta zentzu 
horretan, beste aldekoak ez ziren 
existitzen. Udal artxibategitik 3.000 
dokumentu ditut. Herri batzuetan 
dena dokumentatuta dago, eta beste 
batzuetan, ez dago ezertxo ere. He-
men teorian dena dago, baina bando 
batekoa. Nik fitxa bat egiterakoan jar-
tzen dut ibilbidea, nongoa zen, zertan 
ibili zen, ahal badut argazkia... Kon-
tua zer da? Dokumentuetan agertzen 
da 71 hildako zeudela frankisten ban-

Karlos Almorza 
Doctor en Historia
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doan eta nik beste 30 dauzkat Azkoi-
tiko ospital militarrean.  Esan bezala 
bando batekoak, denak frankisten al-
dekoak. 
Eta beste aldean, zer daukagu?

40 gudariren izenak eta hauetako 
batzuk nola hil ziren badakigu. Bada-
kigu beste batzuek lana galdu zutela, 
Ingalaterra joan ziren zazpi haurren 
izenak, baina herritik ihes egin zuten 
guztien zerrenda... 660 pertsonakoa 
oraindik ez dugu aurkitu. 
Zure teoria da hildako EAJ/PNVko 
lehen gudaria azkoitiarra zela: Jose 
Joakin Egaña Uria. 

1936ko uztailaren 17 eta 18ko Esta-
tu Kolpea izan zenean, artean ez ze-
goen euskal armadarik, ezta estatu 
autonomia ere, handik hilabete ba-
tzuk beranduago, urrian onartu zen 
ofizialki. Euskal gudariak Azpeitiko 
komandantzian bildu ziren, Mendi-
goizaleak, EAJkoak, EAE-koak (ANV)... 
esaten da hildako lehen gudaria Mi-
kel Alberdi tolosarra dela, Urteetan 
pentsatu zen  Bidanian hil zutela 
baina metro bategatik jakin genuen 
Albizturren hil zela 1936ko abuztua-
ren 16an. Eta Jose Joakin Egaña Uria 
azkoitiarra ere  fronte hartan hil zen. 
Asteasun hil zuten baina fronte be-
rean.  Ofizialki da hildako EAJko lehen 

gudaria. Aurrekoak izango ziren bai-
na gudariak Azpeitiko komandantzia 
sortu zenetik aurrera kontatzen dira. 
Zertan oinarritu zara hori baiezta-
tzeko?

Hildako aurreneko gudaria zenez, 
Mikel Alberdiri hileta-elizikizunak 
egin zitzaizkion eta eskela jarri. Zer-
gatik eskelarik ez zioten ipini Egaña 
Uriari? Gorpua ez zutelako berres-
kuratu. Joseba Elosegi, senatari izan-
dakoa, gudari ezaguna, eta Franco 
aurrean zela bere buruari su eman 
eta hala esan zuen: "Nik nahi dut Ger-
nikako sua Francori ikustaraztea", ba 
hark dio, izenik esan gabe bere “Quie-
ro morir por algo” liburuan: "nire 
ondoan zegoena hil egin zuten". Eta 
nire teoria da Egaña Uria zela, zeren 
hedabideetan atera zen 1936ko iraila-
ren 2ko enfrentamenduan hil zutela 
eta egun hartan izandako borroka 
bakarra Asteasuko Santamañakoa 
izan zen, Joseba Elosegik aipatutakoa. 
Toki hartan gero aparkalekua eraiki 
zuten, baina Aranzadin pentsatzen 
dugu Egaña Uriaren gorpua han in-
guruan dagoela, ez baitzuten berres-
kuratu. 

Guretzat sekulako deskubrimendua 
izan da, eta saiakera bat egingo nuke 
gorpua berreskuratzeko. Familiare-

"AZKOITIAN DOKUMENTAZIO ASKO 
DAGO, BAINA BANDO BATEKOA"

Recuperando la memoria histórica de la Guerra Civil y de la dictadura franquista



GERRA ZIBILEKO ARGAZKI EDO MATERIAL BILKETA

El Ayuntamiento insta a las vecinas y vecinos que guarden en sus casas 
fotografías, documentos o cualquier tipo de material asociado a la Guerra 
Civil, que lo ponga en conocimiento del archivo municipal para completar 
el trabajo de recuperación de memoria histórica que está llevando a cabo 
el Ayuntamiento de la mano de la Sociedad de Ciencias Aranzadi. Se pide 
a las personas que tengan fotografías y otros documentos que las lleven 
al archivo del Ayuntamiento. En el momento, digitalizarán la imagen y se 
la devolverán al propietario.
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Karlos Almorza, doctor en Historia 
y miembro de la Sociedad de 
Ciencias Aranzadi lleva desde el 
pasado mes de junio inmerso en 
el archivo municipal de Azkoitia 
con el fin de recuperar la memoria 
histórica de la Guerra Civil, trabajo 
solicitado por el Ayuntamiento 
para no dejar caer en el olvido 
las atrocidades pasadas, no para 
alimentar rencores, sino para 
interiorizar lo sucedido y evitar 
que vuelva a pasar. Se trata de 
indagar en los archivos y recoger 
testimonios para poner nombre 
y apellido a las víctimas de la 
represión franquista. En junio 
pasaron por la Oficina de la 
Memoria once vecinas y vecinos. 
Aranzadi tiene ya más de 800 
nombres.

kin egonda nago, bertara eraman ni-
tuen eta gure hipotesia esplikatu. 
Karlisten Gipuzkoako fitxa guztiak 
irakurrita dituzu. Mugimendu kar-
lista desagertzearen arrazoiak Az-
koitian argi ikusten direla diozu.

Frankismoaren aurretik karlista 
izatea  naturalki onartzen zen. Zer-
gatik ziren hemengo asko karlistak? 
Foruen alde zeudelako. Eta bestetik, 
liberalen  aldekoak, Frantziatik zeto-
rren korronteak ere bazituen gauza 
onak. Horregatik zegoen gizartea bi-
tan banatuta. Baina ez ziren batzuk 
soilik progresistak eta besteak soilik 
atzerakoiak. Bat aipatzearren: Kar-
listak foruak defendatzen zituzten 
soldaduskara ez joateko, eta nola Es-
painia beti gerretan ibiltzen zen, jen-
deak ez zuen soldaduskara joan nahi 
Gerretara ez joateko. Beraz, sentsu 
honetan karlistak progresistak ere 
baziren. 

Bestalde, XIX. mendean hiru gerra 
karlista izan ziren, gure herrian bi 
ezagutu baziren ere. Karlistek mili-
tarki denak galdu zituzten, eta horre-
gatik ezer gabe geratu, baina politiko-
ki indartsuak ziren.

Francorekin II. Errepublikaren aur-
ka joan ziren, militarki irabazleen 
bandoan, eta gerra irabazi zuten beti 

“Dios, Patria y Rey” lemapean. 
Garaileekin joan ziren gerrara, ira-

bazi, eta ezer gabe geratu. Horrela 
ulertu zuten  orduko karlista askok. 
Hor hasi zen karlismoaren gainbehe-
ra. Erabat traizionatuak sentitu ziren 
eta politikoki desagertu. Garbi esan-
go dizut frankistek “usar y tirar” egin 
zuten beraiekin. Hori garbi sumatzen 
da, Azkoitiko artxiboko dokumentu 
batzuetan. 

Bestalde, beste exenplu bat aipa-
tzearren, azkoitiar karlista askok 
euskaraz bakarrik zekiten eta gerra 
irabazi ondoren etortzen dira karlis-
tak herrira eta esaten diete, igandean 
aurreneko meza goizeko sei t érdie-
tan euskaraz bai, baina beste guztiak 
erdaraz. Karlista normal batek ezin 
zuen hori ulertu. 

Frankismoak izugarrizko errepre-
sioa ekarri zuen gerran eta baita ia 
beste 40 urte iraun zuen diktaduran. 
Hori garbi dago, izugarria izan zen 
bereziki galtzaile eta hauen familien-
tzat.  

Bestalde, dokumentuetan norbait 
frankisten zerrenda batean egoteak 
ez du esan nahi beti frankista ze-
nik. Asko eta asko izan ziren gerrara 
behartuta joan zirenak. Gerra buka-
tutakoan falangeko karneta ez zute-
nek zaila zeukaten lana aurkitzeko. 
Debekatuta zegoen lan egitea falan-
geko karnetarik ez zuenak.  Gipuz-
koako herri txiki askotan falangeko 
zerrendetan herri osoa dago sartuta. 
Gosea zegoen, eta falangeko karneta 
ez zeukanak ezin zuen lan egin. Eta 
hori ikusita, ezin da esan falangeko 
karneta zuten denak falangekoak zi-

rela. Frankismoaren aurka idatzi edo 
esan nahi duzuna, baina pertsonekin, 
kontuz, suabe. Batez ere, ezin direla-
ko defendatu. 
Zerk eman dizu atentzioa artxiboe-
tan?

Irakurri ditudan Azkoitiako doku-
mentu batzuk, askogatik, okerrenak 
dira. Umeak joaten ziren  karlistekin 
gerrara, 15 urtekoak-eta, eta doku-
mentuetan ustez lekuko izandako 
esandakoak irakurri ditut: "Murió 
dando vivas a España al ser fusila-
do..." eta antzekoak. Zer jakingo zuen 
hauek? Lekukorik ez zen izaten. Pro-
paganda hutsa. 

Bestetik, Azkoitiko artxiboko doku-
mentu batean jasota dago ondoren-
goa: "... para la línea de vanguardia 
ha dado nuestro pueblo ciento cua-
renta requetés en acción de guerra y 
más doscientos veinte en la retaguar-
dia...". Hori izugarrizko kopurua da. 

Dokumentuez ari garela, Azkoiti-
ko Udaleko artxibozain den Imanol 
Mujikari eskerrak eman nahi dizkiot 
laguntzagatik. 
Gutxinaka badirudi urratsak ema-
ten ari garela memoriaren berres-
kuratzean. Herri askotan egin da 
eta egiten ari da lanketa...

Hala da. Uler daiteke duela 40 urte 
adostutako "pacto de silencio" deitu 
zen hura trantsizioaren hastapene-
tan, baina ez gero errepublikaren 
alde eta gudarien aldeko hildako gor-
puak fosa eta bide bazterretan uztea. 
Are okerrago ulertzekoa da unibertsi-
tatearena. Unibertsitateak beste alde 
batera begiratu du, gaia ikertu gabe, 
utzikeria dela uste dut.
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